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Nyomtatott és online sajtó 
  

Orbán Viktor: az európai versenyképesség hanyatlása a legsúlyosabb kihívás 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, maszol.ro, PannonRTV 

Az európai versenyképesség hanyatlását nevezte az egyik legsúlyosabb kihívásnak Orbán 

Viktor miniszterelnök kedden Strasbourgban, jelezve, a magyar elnökség öt évre szóló, új 

európai versenyképességi paktum elfogadására tesz javaslatot. Orbán Viktor a Magyar 

elnökség programját ismertető sajtótájékoztatón azt mondta, az Európai Unió helyzete jóval 

súlyosabb, mint 2011-ben az első magyar uniós elnökség idején volt. Kifejtette, Ukrajnában, 

Európában háború dúl, súlyos konfliktusok vannak a Közel-Keleten és Afrikában, amelyeknek 

érezni a hatásait, következményeit. Minden nemzetközi konfliktus ma az eszkaláció veszélyével 

fenyeget - tette hozzá. Kérdésre válaszolva Orbán Viktor sajnálatosnak nevezte, hogy egy 

magyar európai parlamenti képviselő helyett egy görögöt választottak az EP szerbiai 

küldöttségének vezetőségébe. Hozzátette: a görög képviselő biztos megérdemelte ezt a pozíciót. 

Ugyanakkor szóvá tette, hogy magyar ellenzéki pártok sem támogatták a magyar jelöltet. Kitért 

arra, Magyarországnak van egy küldetése, mivel kisebbségi magyar közösségek élnek 

Magyarországon kívül és ezek a közösségek megérdemlik, hogy az EP-ben is legyen 

képviseltük, és ezek a képviselők segíthetnek a saját közösségüknek és az adott ország uniós 

kapcsolataiban is. 

 

Kövér László: Szerbia nagyon sokat remélhet Magyarországtól az európai uniós 

integráció során 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Index.hu, Pannon RTV 

Szerbia "nagyon sokat remélhet" Magyarországtól az európai uniós integráció során - 

hangsúlyozta Kövér László, az Országgyűlés elnöke kedden Szabadkán, ahol a Vajdasági 

Magyar Szövetség vezetésével találkozott. A kétnapos szerbiai látogatásra érkezett házelnök 

rámutatott, hogy "a Vajdasági Magyar Szövetség és az általa képviselt magyar közösség ebben 

az értelemben is összekötő kapocs lesz Szerbia és Magyarország, illetve Szerbia és az Európai 

Unió között". Kövér László az egyik legfontosabb feladatnak a vajdasági magyar közösség, 

különösen a fiatalok megőrzését nevezte. A szülőföldön történő boldoguláshoz véleménye 

szerint Magyarországnak további erőfeszítéseket kell tennie számos területen, így a 

gazdaságban is. Hozzátette: a számokból úgy tűnik, hogy Szerbia "korábban soha nem látott 

lehetőségek előtt áll", így erre is támaszkodhatnak a magyar közösség tagjai. Kövér László 

elmondta, hogy a találkozó során beszéltek arról, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség harminc 

éve alakult, és megemlékeztek Pásztor Istvánról, a párt közel egy éve elhunyt elnökéről is. 

Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke rámutatott, hogy az egyeztetések során általában a magyar 

kormány szerepét szokták kiemelni, ám az Országgyűlés hozza meg az egyes intézkedések 

alapjául szolgáló törvényeket, így a szerepe nagyon fontos. 
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Szijjártó Péter: nincs akadály a magyar-szerb vállalatközi kapcsolatok további 

fejlesztése előtt 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, origo.hu, PannonRTV 

A magyar és a szerb kormány problémamentes együttműködése biztosítja a lehetőséget arra, 

hogy ne legyen akadály a vállalatközi együttműködések felépítésében sem - közölte Szijjártó 

Péter külgazdasági és külügyminiszter kedden Budapesten. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető a magyar-szerb üzleti fórumon 

elmondott beszédében aláhúzta, hogy az ilyen találkozók fontos eszközt jelentenek ahhoz, hogy 

a következő évek ne a világ ismételt blokkosodásáról szóljanak, hanem a konnektivitásról, az 

összeköttetésekről. "Mi az elmúlt években önökkel, a gazdaság képviselőivel együtt 

Magyarországon sokat tettünk annak érdekében, hogy ne legyen félnivalónk, hogy a magyar 

vállalatoknak ne kelljen félniük a nemzetközi versenytől, ezért Magyarországnak, a magyar 

gazdaságnak, a magyar vállalatoknak az érdeke az, hogy a világgazdaság szabad, rugalmas és 

szabályokon alapuló legyen" - mondta. 

 

Nagy János: gróf Bethlen István a reménytelenségből a reménybe vezette 

Magyarországot 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap 

Gróf Bethlen István a miniszterelnöksége idején a reménytelenségből a reménybe vezette 

Magyarországot - jelentette ki a Miniszterelnöki Irodát vezető államtitkár kedden azon a 

megemlékezésen, amelyet a politikus születésének 150. évfordulója alkalmából tartottak 

jelképes sírjánál, a budapesti Fiumei úti sírkertben. Nagy János hangsúlyozta, hogy Bethlen 

István életútja alatt két világháború, egy megalázó békediktátum, gazdasági összeomlás, 

bolsevik és nyilas diktatúra, náci és szovjet megszállás történt az országban. Abban a 74 évben 

mindössze tíz nyugodt esztendő adatott meg, amely békés építkezéssel telt el, gróf Bethlen 

István miniszterelnökségének egy évtizede - tette hozzá. Bethlen István - folytatta az 

államtitkár - nemcsak politikai teljesítményében, hanem sorsában is osztozott a magyar 

szabadság hőseivel, Batthyány Lajoshoz és Tisza Istvánhoz hasonlóan ő is a magyar nemzet 

mártír miniszterelnöke. Móczár Gábor, a megemlékezést szervező Nemzeti Örökség 

Intézetének főigazgatója rámutatott arra, hogy Bethlen István 1946-ban bekövetkezett 

halálának körülményeiről 1993-ig semmit nem lehetett tudni. Akkor kerültek elő szovjet 

levéltári dokumentumok, amelyek világossá tették, hogy a Szovjetunióba hurcolták, mert ki 

akarták kapcsolni a hazai politikai életből. 

 

Zsigmond Barna Pál: a magyar elnökség egyik célja új versenyképességi paktum 

létrehozása 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata 

A magyar elnökség új versenyképességi paktumot szeretne létrehozni, amely segítene Európa 

gazdasági felzárkózásában - jelentette ki Zsigmond Barna Pál, az Európai Uniós Ügyek 

Minisztériumának parlamenti államtitkára Brüsszelben kedden. Zsigmond Barna Pál, aki a 
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Régiók Bizottságában számolt be a magyar elnökségi prioritásokról, az MTI-nek nyilatkozva 

elmondta: Európa versenyképessége Brüsszel rossz döntései miatt meggyengült, az EU 

lemaradt versenytársaihoz képest, a magyar elnökség pedig ezen szeretne változtatni. Az 

elnökség kiemelt prioritásának nevezte a nyugat-balkáni országok uniós csatlakozását is, 

emlékeztetve arra, hogy a térség államainak nagyon rég megígérték a csatlakozást, a magyar 

elnökség alatt pedig igyekeznek mindent megtenni annak érdekében, hogy ezen államok minél 

közelebb kerüljenek a tagsághoz. Kiemelt magyar érdeknek nevezte ezen felül Bulgária és 

Románia teljes jogú csatlakozását a schengeni övezethez. "Kettős mércével állunk szemben, 

hiszen Románia és Bulgária is teljesítette a schengeni övezethez való csatlakozás feltételeit 

régóta, de azt látjuk, hogy bizonyos politikai megfontolásokból egyes országok blokkolja ezt a 

folyamatot" - szögezte le. A nemzeti kisebbségek ügyére kitérve Zsigmond Barna Pál elmondta, 

a magyar elnökség további fontos célkitűzése, hogy az EU fogadjon el egy kötelező érvényű jogi 

normát a nemzeti kisebbségek védelme érdekében. 

  

Magyar ajkú erdélyi zsidó értelmiségiekre emlékeznek  
2024. október 8. – Krónika 

Magyar ajkú zsidó értelmiségiek a két világháború közötti Erdélyben – ez a címe annak a 

rendezvénynek, amit a kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem Egyetemi Kulturális 

Örökség Igazgatósága, valamint az Észak-erdélyi Holokauszt Virtuális és Dokumentációs 

Múzeuma szervez. A Holokauszt Áldozatainak Országos Emléknapja alkalmából szervezik meg 

az eseményt október 9-én a kincses városban. A rendezvényt az észak-erdélyi zsidók 

lengyelországi náci megsemmisítő táborokba való deportálásának 80. évfordulója alkalmából 

tartják. Az erdélyi magyar ajkú zsidó értelmiségiekről kiállítást és könyvkiállítást szerveznek. 

A megnyitón előadást tart Dr. Albu-Balogh Andrea, a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetem 

oktatója Magyar ajkú zsidó értelmiségiek a két világháború közötti Erdélyben címmel.  

 

RMDSZ: veszélyes precedenst teremt az alkotmánybírósági döntés – attitűdre 

alapozva gátolják az indulást a választásokon 
2024. október 8. – maszol.ro 

Növekszik a feszültség a kormánykoalícióban, a Diana Şoşoacă elnökjelöltségét elutasító 

alkotmánybírósági döntés ezt még csak tetézte, szögezte le a Maszol megkeresésére Csoma 

Botond, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője, a szövetség szóvivője. Hozzátette, ha az 

RMDSZ jó eredményt ér el a parlamenti választásokon jó eséllyel bekerül a kormányba, hogy 

visszavigye a „józan észt” és napirendre tűzze a „közösségünk problémáit”. Kifejtette: az 

RMDSZ úgy ítéli meg, hogy az Alkotmánybíróság egyértelműen átlépte a hatáskörét, amikor 

attitűdök és vélemények alapján hozott egy jogi erővel bíró, ám tulajdonképpen szubjektív 

döntést arra vonatkozóan, hogy valaki indulhat vagy sem az államelnök-választáson. 

„Semmilyen értelemben nem értünk egyet Diana Şoşoacă-val, de veszélyes precedenst 

teremthet egy alkotmányossági kérdést levezetni attitűdökből, véleményekből” – mondta a 

frakcióvezető.  
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„Az ellenséget nem legyőzni, hanem meggyőzni kell” – A békéért fohászkodtak 

hívek ezrei Máriaradnán  
2024. október 8. – Krónika 

A Magyarországért és a magyar nemzetért mondott fohászok mellett a békéért imádkoztak 

hívek ezrei kedd délelőtt a máriaradnai kegytemplomban, Magyarok Nagyasszonya ünnepén. 

Böjte Csaba dévai ferences szerzetes, a szentmise főcelebránsa homíliájában azt mondta – 

utalva a szomszédunkban dúló háborúra és az egyre jobban elmélyülő közel-keleti konfliktusra 

–, hogy a legnagyobb győzelmet nem fegyverrel a kezünkben, hanem Krisztussal és a 

boldogságos Szűzanyával érhetjük el.  

 

Kelemen Hunor a kormánykoalíció széteséséről: nem több mint színjáték 
2024. október 8. – maszol.ro 

Kelemen Hunor szerint pusztán szemfényvesztés a kormánykoalíció szétesése, mert ha a 

Nemzeti Liberális Párt (PNL) valóban szakítani akart volna a Szociáldemokrata Párttal (PNL), 

akkor kilépett volna a kormányból. „Nem igazán értem ezt a szakítást. Azt mondta, hogy 

távozok, de mégis maradok, búcsúzok, de veled maradok” – mutatott rá az RMDSZ országos 

elnöke a DigiFM megkeresésére Nicolae Ciucă hétfő esti bejelentésének ellentmondásaira. 

Kelemen Hunor ezt színjátéknak tartja. „Van egy mondás, a kutya nem megy el a hentesboltból. 

Tehát Ciucă úr és a PNL sem szakíthat a kormánnyal. Ez szemfényvesztés, hiszen ez a 

kormánykoalíció amúgy sem működött koalícióként már régóta. Valójában ez Ciucă úr trükkje, 

Iohannis-féle húzás, ezért nem túl hiteles, mert az elnök épp négy évvel ezelőtt bírálta hevesen 

a PSD-t, majd utána kormányra lépett vele. Ugyanígy Ciucă úr is előhúzta a trükköt, miközben 

arra készülnek, hogy közösen kormányozzanak a választások után. Nincsenek nagy 

reményeim, hogy ez a szakítás több lenne Ciucă úr színjátékánál” – fogalmazott a DigiFM-nek 

Kelemen Hunor. 

 

Klaus Iohannis két háromszéki magyar iskola érdemeit is elismerte  
2024. október 8. – szekelyhon.ro 

A tanintézmények által elért eredmények elismeréseképpen kedd délután három Kovászna 

megyei iskola igazgatója vehet át kitüntetést személyesen Klaus Iohannis államelnöktől: az 

Oktatás nemzetközi napja alkalmából a bardoci Benkő József Általános Iskola és a 

sepsiszentgyörgyi Székely Mikó Kollégium, valamint a szitabodzai Mihail Sadoveanu Általános 

Iskola érdemeit ismerték el. A Hivatalos Közlönyben megjelent elnöki rendeletben három 

Maros megyei román tannyelvű iskola is a kitüntetett tanintézmények listáján van.  
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„Az RMDSZ számára is veszélyes politikai döntés Șoșoacă kizárása” – Volt 

alkotmánybíró a Krónikának  
2024. október 8. – Krónika 

Politikai döntést hozott a bukaresti alkotmánybíróság Puskás Bálint, a taláros testület egykori 

tagja szerint, amikor kizárta az államfőválasztás jelöltjei közül Diana Șoșoacát, az SOS 

Románia párt elnökét. A volt alkotmánybíró a Krónikának úgy vélekedett, a határozat veszélyes 

precedenst teremthet, adott esetben teret engedhet az RMDSZ betiltásának kezdeményezésére 

is. „Politikai döntésnek tekintem, ami nem felel meg sem az alkotmány betűjének, sem a 

szellemének. Nekem az a legnagyobb fájdalmam, hogy ha ebből az alkotmánybírósági 

döntésből precedens lesz, akkor holnap-holnapután nehogy az RMDSZ-re mondják majd, hogy 

az autonómia követelésével Románia alkotmánya ellen beszél, és emiatt megpróbálják 

betiltani” – hangsúlyozta Puskás Bálint, újfent veszélyesnek nevezve az alkotmánybíróság 

határozatát, amellyel szerinte éppenséggel a taláros testület borítja fel az alkotmányos elveket. 

 

Megünnepelték, hogy száztizenöt éves a szilágysomlyói magyar iskola 
2024. október 9. – maszol.ro 

Az elmúlt évekhez hasonlóan a hétvégén megrendezett XXXII. Báthory Napok az 

összetartozásról, az egységről szólt. A háromnapos eseménysorozat keretében felidézték a 

Báthory István Általános Iskola dicső múltját, és megünnepelték a város egyetlen magyar 

tannyelvű oktatási intézménye alapításának 115 éves évfordulóját. A XXXII. Báthory Napokon 

helyet kapott többek között a 115 éves iskolára való ünnepi megemlékezés, valamint a megye 

magyar pedagógusait megszólító pedagógus-továbbképző. A Romániai Magyar Pedagógusok 

Szövetségének (RMPSZ) megyei elnöksége ezúttal is kitüntette a megye kiváló pedagógusait, 

és tartalmas, színvonalas programokkal, játékos foglalkozásokkal várta a gyerekeket. 

 

Állami kitüntetéssel ismerték el a székelyudvarhelyi Benedek Elek Pedagógiai 

Líceum érdemeit  
2024. október 8. – szekelyhon.ro 

Hargita megyéből a székelyudvarhelyi Benedek Elek Pedagógiai Líceumnak ítéltek állami 

elismerést az oktatás nemzetközi napja alkalmából, amelyet személyesen Klaus Iohannis 

államelnök adott át Bukarestben kedden. A pedagógusok felé irányuló hála és megbecsülés 

jelképe is az az állami elismerés, amelyet a román államfő kedden délután átadott több 

romániai oktatási intézménynek Bukarestben, az oktatás nemzetközi világnapján. Hargita 

megyéből idén a Benedek Elek Pedagógiai Líceumnak ítélték oda az elismerést. Székely Gyula, 

az oktatási intézmény vezetője kifejtette, hogy az utóbbi évek versenyeken, érettségin és a 

kisérettségin elért eredményei, valamint az iskolán kívüli tevékenységek összessége miatt 

dönthettek úgy, hogy a pedagógiai líceumot is kitüntetik.  
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Nyolcvan éve gyilkoltak a Maniu-gárdisták Csíkszentdomokoson  
2024. október 8. – szekelyhon.ro 

Felcsíkon Csíkszentdomokos fekete vasárnapjaként tartják számon 1944. október 8-át. 

Pontosan nyolcvan esztendővel ezelőtt a Maniu-gárdisták egy csoportja betört 

Csíkszentdomokosra és tizenegy ártatlan embert ölt meg a temető alatti Gábor-kertben. A 

második világháború utolsó évében történtekről a kommunista rendszerben nem szabadott 

nyíltan beszélni, az 1989-es változások után azonban Csíkszentdomokoson minden évben 

megemlékezést tartanak a tragédia helyszínén. A történészek szerint a második világháború 

után visszarendezkedő román hatalmat képviselő Maniu-gárdisták súlyos atrocitásokat 

követtek el, főleg Szárazajtán és Csíkszentdomokoson. 1944 őszén kb. 200 személyből álló 

„voluntár” jelent meg Székelyföldön Olteanu Gavril vezetésével, karjukon piros-sárga-kék 

szalagot viseltek.  

 

Átlépte a megyehatárt a gömöri vándorbölcső 
2024. október 8. – Felvidék.ma 

Már Tornagörgőn is igényelhető 2025-től a vándorbölcső. A gömöri vándorbölcső átkelt a 

Szoroskőn. A programot Abaúj-Torna megyében Nt. Nagy Enikő lelkésznő vállalta fel. A 

Gömöri vándorbölcső a Felvidéki vándorbölcső mintájára indult el 2020-ban, azzal a céllal, 

hogy támogassa a magyar újszülötteket és családjaikat, összekovácsolja a magyar közösséget, 

megerősítse magyar identitásukban. A csodaszép gömöri motívumokat Kopecsni Mikolt, népi 

bútorfestő tervezte meg. Minden motívumnak sajátos jelentése van. A tulipán a nőt, a rózsa a 

férfit szimbolizálja. A szimbólumok utalnak a hagyományos családra, ahol van apa és anya, nő 

és férfi. Egy-egy család általában fél évig ringatja benne a gyermekét. A gömöri vándorbölcsők 

jó reménység szerint Istenfélő, hazaszerető magyar gyermekeket ringatnak. A szervezők ebben 

a szellemben keresik az új gazdákat is. 

 

A III. Benedek László Emléknap a mozgás jegyében telt Hanván 
2024. október 8. – Felvidék.ma 

A Kultúráért Gömörben és Gömörön Túl polgári társulás szervezésében harmadik alkalommal 

valósult meg a Benedek László Emléknap. Benedek László fotóművész, barlangkutató, a 

Magyar Kultúra Lovagja, alapító tagja volt a Kultúráért Gömörben és Gömörön Túl polgári 

társulásnak, mely a Felvidék oktatási intézményeibe szervez kulturális rendezvényeket, 

előadásokat. A szervezetben szekcióként Gömöri Fotóklub is működött, amelyben Benedek 

László felkarolta a fotózás iránt érdeklődő fiatalokat, fotógalériákat hozott létre. Pósa Dénes, a 

Rákóczi Szövetség Balogvölgyi Helyi Szervezetének alelnöke, a Nemesradnóti Református 

Egyházközség gondnoka egy közös projekt, a nemesradnóti Pósa Lajos Emlékképtár 

létrehozása kapcsán megélt élményeket osztotta meg a résztvevőkkel. 
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„Könnyen tudok szeretni. A szeretet az Úr adta nekem.” 
2024. október 8. – Ma7.sk 

A Pázmaneum Polgári Társulás és a Dunaszerdahelyi Római Katolikus Plébánia szervezésében 

2024. október 8-án kerül sor a Boldog Salkaházi Sára Imakilenced befejező állomására a 

dunaszerdahelyi Nagyboldogasszony oltalma alatt álló Szent György-templomban, ahol a 

Pázmaneum PT megalakulásának 19. évfordulójáról is megemlékeznek. A Pázmaneum 

Társulás a 2024-es esztendőben Boldog Salkaházi Sára apáca előtt tisztelgett, születésének 

125., és halálának 80. évfordulója alkalmából. Ebből az alkalomból imakilencedet hirdettek, 

amely 2024 februárjában Komáromban indult, majd kilenc felvidéki magyar egyházközségben 

zajlott. A lelkiatyáknak és a híveknek lehetősége volt kilenc hónapon át Sára testvérhez 

imádkozni, kérni Őt a saját, az egész nemzet, a keresztény világ közösségéért, a világ békéjéért. 

                       
Dr. Pásztor Bálint: A VMSZ-nek és Pásztor Istvánnak elévülhetetlen érdemei 

vannak a szerbiai vasútfejlesztésben 
2024. október 8. – PannonRTV, Vajma.info 

Vasútfejlesztésről és a kis értékű lopások összeghatáráról is beszélt a Szabadkai Magyar Rádió 

műsorában a VMSZ elnöke. A Vajdasági Magyar Szövetségnek és Pásztor István egykori 

pártelnöknek elévülhetetlen érdemei vannak a szerbiai vasútfejlesztésben, ezt maga a szerb 

elnök is elismerte, amikor Szabadkán megtekintette a vasútállomás építési munkálatait – 

mondta dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke. Nem hívták meg, így nem volt ott az eseményen, de 

szerinte ennél fontosabb, hogy november 24-én elindul a gyorsvonat Szabadka és Belgrád 

között, ha minden a tervek szerint alakul. Jól eső érzés volt, hogy Aleksandar Vučić szerb 

köztársasági elnök nyilvánosan beszélt arról, hogy a Vajdasági Magyar Szövetségnek mekkora 

érdeme van abban, hogy az Újvidék és Szabadka közötti vasútvonal elkészülhetett, a 

vasútfejlesztések kapcsán pedig Pásztor István érdemeit is méltatta - nyilatkozta a Szabadkai 

Magyar Rádió Napindító című műsorában dr. Pásztor Bálint. Arra a kérdésre, hogy szerinte 

miért nem hívták meg az épülő vasútállomás megtekintésére, a VMSZ elnöke a következő 

választ adta: 

 

A Tisza Párt visszautasítja Vicsek Annamária "vádaskodásait" 
2024. október 8. – MTI, PannonRTV, Vajma.info 

A Tisza Párt visszautasítja Vicsek Annamária fideszes európai parlamenti képviselő vádjait - 

közölte az ellenzéki párt sajtóosztálya kedden az MTI-vel. Az európai parlamenti 

interparlamentáris delegációk megválasztásakor a Patrióták Európáért frakció Vicsek 

Annamáriát, a Vajdasági Magyar Szövetség politikusát jelölte a szerb küldöttség alelnöki 

tisztségére, de a pozíciót egy görög képviselő szerezte meg - írták. Vicsek Annamária erre úgy 

reagált, hogy a Tisza Párt képviselőit magyarellenességgel vádolta meg - ismertették. A Tisza 

Párt egyik legerősebb legitimációs minimuma a Magyarország iránti "feltétlen hűség és 

szeretet", amely minden személyi és pártérdek felett áll - tették hozzá. Vicsek Annamária 
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közleménye azért is "arcpirító", mert a szavazás titkos volt, tehát a fideszes politikusnak nem 

lehetnek információi arról, hogyan szavaztak a Tisza Párt képviselői - áll a közleményben. 

Jelezték: a párt "teljes vállszélességgel kiáll a vajdasági és minden magyar határon túli magyar 

honfitársunk érdekeiért". 

 

Topolya: Szedlár Pétert nevezték ki helyi ombudsmannak 
2024. október 8. – Vajma.info 

Szedlár Pétert nevezték ki községi ombudsmanná a topolyai községi képviselő-testület mai 

ülésén. Szatmári Adrián, a község polgármestere köszönetet mondott Miladin Nešićnek, a 

leköszönő ombudsmannak, aki nyugdíjba vonul. Az egyik legfontosabb napirendi pont volt a 

költségvetés újraelosztása a topolyai községi képviselő-testület mai ülésén. A korábban 

elfogadott költségvetési keret 80 millió dinárral növekedett. Az önkormányzat több mint 20 

millió dinár értékben két parcellát adott el a topolyai ipari parkban egy új portugál 

befektetőnek. A keretet annak köszönhetően is növelni tudták, hogy sikeresen pályáztak 

köztársasági és tartományi eszközökre. A polgármester Miladin Nešić leköszönő 

ombudsmannak megköszönte az eddigi munkát. Azon véleményének adott hangot, hogy egy 

tapasztalt, szakmailag felkészült személyt választottak meg helyette Szedlár Péter 

személyében. 

 

Rövidebb lesz a várakozási idő a kamionok számára a horgosi határátkelőnél 
2024. október 8. – Magyarszo.rs 

Megduplázódott a teherforgalmi terminál kapacitása a Horgos 1 autópálya-határátkelő 

Szerbiából kilépő oldalán – közölte Facebook-oldalán dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke. Hozzátette, hogy tarthatatlan állapotok közepette vesztegeltek órákat, sőt 

napokat hosszú kilométeres sorokban a kamionok. A határátkelő teherforgalmi területén 

befejeződtek a munkálatok és ma átadták rendeltetésének.  Két külön kamionsáv épült, 

emellett 37.500 m2 alapterületen új úttestek és 108 parkolóhely érzékelővel és kijelzővel, utas 

mosdó, kétoldali ellenőrzésre kialakított mérlegház 2 mérleggel és szkennerrel, áru ellenőrző 

és vámvizsgálati épület, határrendészeti ellenőrző fülke is kialakításra került. Többek között 

biztonsági külső kerítést, térfigyelő kamerákat és rendszámtábla felismerő kamerákat is 

telepítettek. 

 

A hegyesi csata emlékművénél 
2024. október 8. – Magyarszo.rs 

Az 1848–49-es magyar forradalom és szabadságharc délvidéki, utolsó győztes csatájának 

emlékművénél tartottak megemlékezést az aradi vértanúk emléknapján Kishegyesen. A 

Nyugati temetőben minden évben megemlékeznek nemzeti gyásznapunkról, az aradi vértanúk 

emléke előtt tisztelegve. Kovács Károly, a Tartományi Regionális Fejlesztési, Régióközi 

Együttműködési és Helyi Önkormányzati Titkárság segédtitkára mondott alkalmi beszédet. 

Rámutatott arra, hogy az aradi vértanúk emlékezetének a mai mindennapokban is jelentős 

üzenete van. – Fontos, hogy a hazaszeretet, a szabadságvágy ma is, a mai korosztályokban 
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tovább öröklődhessen, hogy tovább adhassuk azt a kitartást a mindennapokban, illetve a világ 

kihívásaira közös erővel válaszolhassunk – fogalmazott. Emlékeztetett, hogy abban az időben 

az Arad–Szeged–Temesvár háromszögben, a történelmi délvidéken zajlottak az események, és 

itt rendeltetett el és hajtatott végre az a borzalom is, ami miatt gyásznap a mai nap.  – A magyar 

büszkeséget szerették volna a bitófa segítségével eltüntetni, elnyeletni az örök sötétséggel – 

mutatott rá alkalmi beszédében. 

 

Gyerekeket invitáltak a szabadkai zsinagógába 
2024. október 8. – PannonRTV 

A gyermekhét kapcsán óvodás és általános iskolás gyerekeket invitáltak a szabadkai 

zsinagógába. A fiatalok magyar és szerb nyelvű előadásokon vehettek részt, aminek során az 

épületről és a zsidó hitközség múltjáról és jelenéről tanulhattak. A Szabadkai Zsinagóga 

Alapítvány számos eseményen keresztül igyekszik megismertetni az emberekkel az épített 

örökségünket. A gyermekhét kapcsán kedden, szerdán és csütörtökön minden nap 10-től és 14 

órától magyar nyelven, 11 és 15 órakor pedig szerb nyelven vehetnek részt az iskolák az oktató 

jellegű előadásokon. Zemkó Emma: „Most ezzel az előadással több mindent megtudtam, mint 

amennyit eddig tudtam. Megtudtam, hogy 122 éve épült, hogy mennyi zsidó volt akkor 

Szabadkán, és hogy milyen motívumok vannak a zsinagóga épületében.” 

 

Az aradi vértanúkra emlékeztek Zomborban 
2024. október 8. – PannonRTV 

Október 6-án arra a 13 magyar hősre emlékezünk, akik az életüket áldozták a szabadságért. Az 

aradi vértanúk emléknapja alkalmából a Magyar Polgári Kaszinó szervezésében 

megemlékezést tartottak Zomborban. 175 évvel ezelőtt az aradi vár tövében négy tábornokot 

kegyelemből golyó általi halálra ítéltek. A négy közül hárman vajdasági születésűek, vagy 

kötődésűek voltak. Schweidel József, az egyik aradi vértanú Zomborban született. A 

megemlékezés kegyeletadó gyászmisével kezdődött a zombori Szent Kereszt templomban, 

majd a Szent Rókus-temetőben koszorúkat helyeztek el az 1848/49-es emlékobeliszknél. A 

honvédsíroknál közös imát mondtak a résztvevők. Kabók Erika, a Magyar Nemzeti Tanács 

Végrehajtó Bizottságának tájékoztatásért felelős tagja kiemelte: „Zombor város mindig is 

elkötelezett volt az irányban, hogy tiszteletben tartotta, ápolta Schweidel Józsefnek az emlékét.  

 

Már a szünetekben sem beszélhetnek a gyerekek magyarul Kárpátalján? 
2024. október 8. – Ma7.sk 

Elképesztő törvényjavaslatot nyújtott be egy képviselő az kijevi parlament elé, ami a kisebbségi 

nyelvhasználatot jelentősen korlátozná. A parlamentnek benyújtott törvényjavaslat 

értelmében a tanárok és a diákok a szünetekben kizárólag ukrán nyelven beszélhetnének, tehát 

a magyar nyelvet használatát lényegében kitiltanák az oktatási intézményekből. A 

törvényjavaslatot Natalija Pipa, a Rada tagja indítványozta. A magyar-ukrán kapcsolatok az K
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elmúlt időben fordultak jó irányba, amennyiben viszont elfogadnák ezt a javaslatot, ismét 

negatív viszony alakulhatna ki a két fél között. A minisztérium ezidáig nem adott ki közleményt 

a témával kapcsolatban. Zubánics László, az Ukrajnai Magyar Demokratikus Szövetség elnöke 

ezzel kapcsolatban megjegyezte, hogy az ukrán parlamentben már korábban is szóba került ez 

a téma, azonban a kormány már az elmúlt hónapokban hangsúlyozta, hogy a kisebbségi 

nyelveket is használhatják az iskolákban, és nem terveznek erre vonatkozó változtatásokat. 

Zubánics hangsúlyozta, hogy a parlamentenk most benyújtott törvényjavaslat egy ellenzéki 

liberális pártban lévő képviselőnek az ámokfutása, és annak kisebbségellenes elképzeléseit 

tükrözi. 

 

Az aradi vértanúkra emlékeztek a beregszászi főiskolán 
2024. október 8. – Karpat.in.ua 

Október hetedikén a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola átriumában méltatták az 

aradi vértanúk emlékét. A rendezvény a főiskola Fodó Sándor Kulturális Központja és a 

Történelem- és Társadalomtudományi Tanszék szerevezésében valósult meg. A 

megemlékezésen dr. Dancs György, a tanszék docense mondott beszédet, aki az 1848-49-es 

szabadságharcban vállalt szerepükért kivégzett 13 hősről szólva kiemelte azt a német 

mondatot, melyet a kivégzés után egy osztrák tiszt rakott össze a vértanúk neveinek 

kezdőbetűiből: „Pannonia! Vergiss deine Toten nicht, als Kläger leben sie!” – azaz 

„Magyarország! Ne feledd halottaidat, mint vádlók élnek ők!” 

 

Kárpátalja megkapta a támogatást az állami költségvetésből az általános 
iskolások ingyenes étkeztetésére 
2024. október 8. – Karpat.in.ua 

A kormány a közelmúltban jóváhagyta az étkeztetésre fordítandó támogatás elosztását az 

ország kistérségei számára. A helyi költségvetések méreteinek csökkenése a teljes körű invázió 

miatt, az élelmiszerárak emelkedése az infláció miatt, a szülők fizetőképességének csökkenése, 

ami miatt egyre kevesebb iskolás étkezik az iskolai étkezdékben – ez korántsem az összes 

probléma listája, amivel az ágazatnak meg kell küzdenie.   

 

Ismét elindultak a nyelvtanfolyamok a Rákóczi-főiskola Felnőttképzési 
Központjában 
2024. október 8. – Karpat.in.ua 

Október 5-én a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola átriumában tartotta meg a 

Felnőttképzési Központ az idei tanév nyelvtanfolyamainak megnyitóját. A képzések október 5. 

és 2025. február 28. között három nyelven zajlanak, összesen 80 órában. A megnyitó keretein 

belül Váradi Natália, a Felnőttképzési Központ vezetője köszöntötte a tanulni vágyókat. Mint 

kiemelte, az intézmény minden évben hirdet nyelvtanfolyamokat. A tanfolyam végén, 2025 

tavaszán a résztvevőknek szóbeli és írásbeli vizsgát kell tenniük. Az ünnepélyes 

tanúsítványátadásra a Rákóczi-napok keretében, március végén kerül sor. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=217661&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=217614&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=217614&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=217526&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=217526&lang=hu
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Halábori szüreti délután a KMKSZ szervezésében 
2024. október 8. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Halábori Alapszervezete a helyi Tiszavirág 

tánccsoporttal közreműködve hagyományőrző szüreti délutánt szervezett a Fedák Sári 

Közösségi Házban. A magyar kormány támogatásából felújított épületben a halábori 

résztvevők mellett a környező települések KMKSZ alapszervezetei és tánccsoportjai is 

képviseltették magukat. Nagyon fontosnak tartjuk, hogy megőrizzük hagyományainkat, ez a 

rendezvény is az összetartozásunkat erősíti, emelte ki Kádár Szilvia, a KMKSZ Halábori 

Alapszervezetének elnöke, a Halábori Klub vezetője. Egy igazi szüreti mulatsághoz hasonlóan 

itt sem maradhatott el a mindenki által várt csősztánc, ahogy a csősz is szerepet kapott. A 

településen nagyon aktív a hagyományőrző csoport, így a fiatalok is örömmel mutatták be 

mindazt, amit tanultak.  

 

„Mese, mese, mátka” – hagyományteremtés a Kaszonyi kistérségben 
2024. október 8. – karpataljalap.net 

Október 7-én a Kaszonyi kistérségben megrendezték az első kistérségi mesemondó versenyt 

„Mese, mese, mátka” címmel. Az esemény célja, hogy a népmesék varázsát és tanulságait 

közvetítse a fiatalabb generációnak, valamint egyúttal hagyományteremtő módon biztosítsa 

ennek az értékes kulturális örökségnek a fennmaradását. A résztvevőket Ködöböcz Szilvia, a 

Kaszonyi kistérség alsós tanítói módszertani csoportjának vezetője köszöntötte 

nyitóbeszédében, kiemelve, hogy a mesemondás mennyire lélekerősítő és személyiségformáló 

hatású a gyermekek számára. Lengyel László, a Kaszonyi Kistérség Oktatási, Kulturális, 

Ifjúsági és Sportosztályának vezetője szintén hangsúlyozta a verseny jelentőségét. Elmondta, 

hogy a mesemondás nem csupán az egyéni fejlődést szolgálja, hanem a közösségi életre való 

felkészítést is.  

 

Mindszenty Józsefről tartottak konferenciát a washingtoni magyar 

nagykövetségen 
2024. október 8. – MTI, hirado.hu, HírTV, Felvidék.ma 

Mindszenty József szerepe és személyisége nélkül nem érthető meg az 1956-os forradalom - 

hangoztatta Németh Zsolt, az Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke Washingtonban a 

néhai bíborosról, hercegprímásról szóló megemlékezésen hétfőn. Németh Zsolt az MTI-nek 

hangsúlyozta, hogy 1956-nak nagyon fontos szerepe volt a hidegháború befejeződésében és az 

egykori kommunista térség országai számára szabadságuk kivívásában. Németh Zsolt 

kifejtette, hogy az egykori magyar antikommunista mozgalom, valamint a mai, 

progresszivizmussal szembehelyezkedő konzervatív mozgalom sem értelmezhető az egyházak 

szerepvállalása nélkül. "A kommunizmus nem múlt el, csak átalakul" - fogalmazott Németh 

Zsolt, utalva Mindszenty József ellenállására is a kommunista diktatúrával szemben. A 
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https://life.karpat.in.ua/?p=217645&lang=hu
https://karpataljalap.net/2024/10/08/mese-mese-matka-hagyomanyteremtes-kaszonyi-kistersegben
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/10/08/mindszenty-jozsefrol-tartottak-konferenciat-a-washingtoni-magyar-nagykovetsegen
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/10/08/mindszenty-jozsefrol-tartottak-konferenciat-a-washingtoni-magyar-nagykovetsegen
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washingtoni magyar nagykövetségen tartott panelbeszélgetéssel és tablókiállítással 

Mindszenty József fél évszázaddal ezelőtti amerikai körútjára, valamint érseki beiktatásának 

79. évfordulójára emlékeztek. 

 
Elektronikus sajtó 

 

 

Határok nélkül 
2024. október 8. – Kossuth Rádió 

 

Véglegesítette az RMDSZ parlamenti választáson induló képviselő- és szenátorjelöltjeinek 

listáját a Szövetségi Állandó Tanácsa. A 32 fős testület Kolozsváron hétfőn rendezett ülésén két 

lényeges ügyben állt döntés előtt. Ki legyen a szövetség szórványképviselője, illetve hol 

biztosítson befutó helyet az Erdélyi Magyar Szövetségnek (EMSZ) és a Magyar Polgári Erőnek 

(MPE). Csoma Botond, az RMDSZ szóvivője a sajtótájékoztatón elmondta: nehéz döntés volt. 

A szoros verseny után, az RMDSZ szórványképviselői helyét Markó Attila kapta meg.  

 

A székelyföldi Csíkajnád a Csíki-medence észak-keleti részén fekvő, Csíkszentmihály 

községhez tartozó kis település. Itt neveztek el teret a Győr-Moson-Sopron vármegyei Enese 

községéről. Ezzel a három évtizedes testvértelepülési kapcsolatot erősítették meg, illetve az 

augusztusi gesztust viszonozták, ugyanis akkor Enesén neveztek el Csíkszentmihályról utcát. 

 

Az ember keresve se találhat jobb befektetést, mint a tehetséges és ambiciózus fiatalok 

támogatása – hirdeti magáról a nagyváradi Collegium Varadinum. A szakkollégium 2022-ben 

nyitott meg kapuit elsősorban a Nagyváradi Egyetem illetve a Partiumi Keresztény Egyetem 

hallgatói előtt, de a városban működő középiskolák magyar anyanyelvű diákjait is szívesen 

várják programjaikkal.  

 

Aranykút néven indította a füleki Rakoncza Egyesület a Szlovákiai Magyar 

Pedagógusszövetséggel együtt, egynapos, ingyenes képzéseit, ahol a résztvevők a palócság 

hagyományos kultúráját ismerhetik meg, amelyet aztán beépíthetnek az oktató-nevelői 

munkájukba.  A rendezvénysorozat újabb programját most szombaton tartják a füleki Városi 

Művelődési Központban. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

